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RMG.KZR-XI.0012.67.2023 
 

PROTOKÓŁ Nr 55-7/2023 
z posiedzenia Komisji Zrównoważonego Rozwoju Rady Miasta Gdańska w VIII 
Kadencji Rady Miasta Gdańska, które odbyło się 26 września 2023 roku (wtorek), 
rozpoczęte o godz. 16:00 – sala Herbowa (Nr 208) Nowego Ratusza, przy ul. Wały 
Jagiellońskie 1 w Gdańsku. 
 
Posiedzeniu przewodniczyła Radna Anna Golędzinowska – Przewodnicząca Komisji 
Zrównoważonego Rozwoju Rady Miasta Gdańska. 
 
Na stan siedmiu (7) członków Komisji, w posiedzeniu uczestniczyło siedmiu (7), czyli było 
quorum do podejmowania prawomocnych opinii, wniosków i innych stanowisk. Listy 
obecności członków Komisji stanowią załącznik nr 1, lista gości stanowi załącznik nr 2 
do protokołu.  
 
Po stwierdzeniu quorum powitała radnych i gości oraz poinformowała, że porządek obrad 
został skierowany w regulaminowym terminie. Porządek stanowi załącznik nr 3 do 
protokołu.  
 
Czy ktoś z Państwa Radnych ma jakieś uwagi do tego porządku obrad? Nie widzę. W 
związku z tym  prosiłabym o deklarację dotyczącą przyjęcia, wstrzymania się, bądź bycia 
przeciw następującemu porządkowi obrad: 
 

 

1. Rozpatrzenie i zaopiniowanie projektu uchwały RMG zmieniającej uchwałę 
sprawie uchwalenia budżetu Miasta Gdańska na 2023 rok - w zakresie działania 
Komisji – Druk Nr 1789. 

Przedstawia: Pani Izabela Kuś - Skarbnik Miasta Gdańska 
 
2. Rozpatrzenie i zaopiniowanie projektu uchwały RMG zmieniającej uchwałę w 

sprawie przyjęcia Wieloletniej Prognozy Finansowej Miasta Gdańska - w zakresie 
działania Komisji – Druk Nr 1790. 

Przedstawia: Pani Izabela Kuś - Skarbnik Miasta Gdańska 
 
3. Rozpatrzenie i zaopiniowanie projektu uchwały RMG w sprawie wyrażenia zgody 

na oddanie w użytkowanie wieczyste w trybie bezprzetargowym nieruchomości 
gruntowej, położonej w Gdańsku Sobieszewie w rejonie ulic Klimatycznej i 
Herberta jako nieruchomości zamiennej za zlikwidowane w części Rodzinne 
Ogrody Działkowe „Zremb”, „Orlik”, im. Fryderyka Chopina i Jar w Gdańsku 
Zaborni - Druk Nr 1780.  

Przedstawia: Pani Katarzyna Kuropiejska – Kierownik Wydziału Skarbu 
 
4. Rozpatrzenie i zaopiniowanie projektu uchwały RMG zmieniającej uchwałę w 

sprawie wyznaczenia obszaru i granic aglomeracji Gdańsk – Druk Nr 1794. 
Przedstawia: Pani Olga Goitowska – Dyrektor Wydziału Gospodarki Komunalnej 
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5. Działania na rzecz poprawy jakości powietrza. 
Przedstawiał: Pan Tomasz Hoppe – Kierownik Referatu Klimatu w Wydziale Środowiska 
 
 

6. Sprawy bieżące, wolne wnioski, korespondencja. 
 

Głosowanie: 
Porządek został przyjęty jednogłośnie – 7 głosami za. 
 

PUNKT – 1. 
Rozpatrzenie i zaopiniowanie projektu uchwały RMG zmieniającej uchwałę sprawie 
uchwalenia budżetu Miasta Gdańska na 2023 rok - w zakresie działania Komisji – 
Druk Nr 1789. 
Przedstawia: Pani Izabela Kuś - Skarbnik Miasta Gdańska 
 
Oryginał projektu uchwały znajduje się w protokole z sesji Rady Miasta Gdańska z 26 
października 2023 r. – sprawa BRMG.0006.286.2023. 
 
Przewodnicząca Anna Golędzinowska 
Rozpoczynamy tradycyjnie od pani Skarbnik. Dzień dobry. Druki dotyczące budżetu i 
Wieloletniej Prognozy Finansowej. Jako pierwszy druk dotyczący budżetu na rok bieżący, 
dokładnie 1879. Bardzo proszę o wprowadzenie. 
 
Pani Izabela Kuś - Skarbnik Miasta Gdańska 
Przedstawiła przedmiotowy projekt uchwały, zawarty w Druku Nr 1812 - w zakresie 
działania Komisji, zgodnie z uzasadnieniem do projektu uchwały i powiedziała m.in., że 
zbliża się koniec roku, więc porządki w budżecie, szczególnie w zakresie wydatków 
inwestycyjnych, aktualizacja harmonogramu wydatków, aktualizacja harmonogramu 
dochodów po to, żeby przygotować się do wejścia w nowy rok i przygotować WPF również 
do kontynuacji przedsięwzięć inwestycyjnych. Jeśli chodzi o ogólne parametry budżetu, to 
tegoroczny budżet przedkładany w formie zmian w budżecie na najbliższą sesję. To 
zmniejszenie deficytu operacyjnego ze 172 milionów złotych do 44 milionów złotych, czyli 
zmniejszamy deficyt operacyjny o 128 milionów złotych. Zmniejszenie deficytu 
budżetowego z 943 milionów złotych do 717 milionów złotych, czyli 226 milionów złotych 
będzie mniejszy deficyt. Dzięki temu zmniejszeniu rezygnujemy z 226 milionów złotych 
kredytu, który mieliśmy planowany do zaciągnięcia. 
 
Jeśli chodzi o zmiany w dochodach i wydatkach, bo te zmiany powodują, że zmniejszają się 
deficyt operacyjny i budżetowy. Zwiększamy dochody o 155 milionów, z czego majątkowe 
zmniejszono o 16 milionów. Dochody bieżące zwiększamy o 171 milionów złotych. 
jednocześnie zmniejszamy wydatki o 70,4 miliona złotych, z czego wydatki inwestycyjne o 
152 miliony złotych przesuwając płatności na lata następne i wydatki bieżące zwiększamy o 
82 miliony złotych. jeśli chodzi o szczegóły to zmiana dochodów na plus jest spowodowana 
następującymi dochodami, nieprzewidzianymi na początku tego roku. Największa kwota to 
wprowadzenie do budżetu subwencji ogólnej na uzupełnienie dochodów gmin i powiatów 
zgodnie z zawiadomieniami Ministra Finansów. I jest to kwota 98.180.000 złotych. w 
ramach tej kwoty największą pozycję stanowi rekompensata związana z ubytkiem PIT w 
bieżącym roku i tj. 96.600.000 złotych. Zwiększamy też dochody w związku z wyższą 
realizacją niż to wynika z planu i mówię tutaj o wpływach z tytułu podatku od czynności 
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cywilno-prawnych od osób prawnych. W lipcu wpłynęła jednorazowa duża kwota od jakiejś 
transakcji, o której jeszcze nie wiemy, nie znamy szczegółów, ale dopytujemy, wysłaliśmy 
zapytanie. Zwiększamy wpływy z rekompensaty od Spółki Gdańskie Autobusy i Tramwaje. 
Jest to kwota, którą  zwróciła spółka na początku tego roku jako rozliczenie rekompensaty 
wypłaconej w zeszłym roku. Odsetki od środków na rachunkach bankowych 7.200.000 
tysięcy złotych dodatkowo. Zwrot podatku VAT ponad 3 miliony złotych. Duża pozycja, to 
dochody realizowane przez Gdański Zarząd Dróg i Zieleni 6,6 miliona złotych, na co składają 
się zwiększone wpływy za parkowanie ze strefy płatnego parkowania 3 miliony złotych. 
sprzedaż miejsc na cmentarzach komunalnych 500 tysięcy złotych. Dzierżawa wiat 
przystankowych, nieruchomości gruntowych 2.164.000 złotych. to są największe pozycje. 
 
Wpływy z projektów unijnych realizowanych przez placówki oświatowe.  Cały pakiet zmian 
związanych z przeniesieniem dochodów na lata następne. Łącznie dochody z tytułu 
projektów majątkowych zmniejszają się o 47 milionów złotych, ale w tym całym zestawieniu 
zmniejszeń mamy dwie ważne pozycje. Są to środki z funduszu dopłat, które pozyskaliśmy 
na realizację zadań związanych z budynkami komunalnymi, realizowanych w ramach 
rewitalizacji Biskupiej Górki i na te zadania pozyskaliśmy 23 miliony złotych i modernizacja 
budynków komunalnych pozyskaliśmy już 5 milionów złotych i to są środki, które już 
wpłynęły na rachunek miasta. 
 
W zakresie wydatków, zmiana planów wydatków jak już mówiłam wcześniej. Zmniejsza się 
plan wydatków ogółem o 70 milionów złotych i na tę kwotę składają się następujące 
zmiany. Z tych najistotniejszych związanych z zakresem działania Komisji, w Wydziale 
Gospodarki Komunalnej zwiększamy wydatki o 2.100.000 złotych przeznaczając je na 
wypłatę rekompensaty za 2022 rok dla Zakładu Utylizacyjnego. 
 
W Gdańskim Zarządzie Dróg i Zieleni zwiększamy planowane wydatki o 4.550.000 złotych i 
przeznaczamy je na bieżące utrzymanie zieleni oraz wykoszenie łąk miejskich milion 
złotych. wykonanie nasadzeń zastępczych 190 tysięcy złotych, remont budynku biurowego 
150 tysięcy złotych, utrzymanie cmentarzy komunalnych 500 tysięcy złotych, utrzymanie 
czystości w mieście 2.050.000 złotych i zwiększenie zatrudnienia w jednostce o 8 etatów. 
Jest to kwota 660 tysięcy złotych. 
 
W wydziale Środowiska zwiększa się planowane wydatki o kwotę 1.192.000 złotych i ta 
kwota pochodzi ze zwiększonych wpływów z tytułu opłat i kar za usuwanie drzew i krzewów 
i te środki przeznaczamy dla Wydziału Środowiska w kwocie 365.000 złotych na 
opracowanie indeksu bioróżnorodności Gdańska, na opłacenie kosztu usługi opieki nad 
rannymi i chorymi ptakami. W Wydziale Projektów Inwestycyjnych zwiększamy planowane 
wydatki na dotacje za likwidację ogrzewania węglowego na terenie Gminy Miasta Gdańska, 
jest to kwota 577 tysięcy złotych. W Wydziale Bezpieczeństwa i Zarządzania Kryzysowego 
zwiększamy planowane wydatki na ograniczenie migracji dzikich zwierząt, jest to kwota 230 
tysięcy złotych. i mówiąc o dzikich zwierzętach myślimy przede wszystkim o dzikach na 
terenie miasta. 
 
Zmniejszamy planowane wydatki na obsługę długu, czyli na opłaty odsetek od kredytu w 
Wydziale Budżetu Miasta i Podatków, zmniejszamy plan o niemal 23 miliony złotych w 
związku z tym, że nie będziemy zaciągać dodatkowych kredytów, które pierwotnie 
planowaliśmy. 



 

4 
 

 
W Wydziale Polityki Gospodarczej zwiększamy plan o 961 tysięcy złotych przeznaczając te 
środki na zwiększenie dokapitalizowania Towarzystwa Budownictwa Społecznego 
„Motława” na realizację inwestycji przy ul. Piotrkowskiej 64 i przesuwamy milion złotych z 
Wydziału Rozwoju Społecznego z przeznaczeniem na dokapitalizowanie spółki Gdańska 
Infrastruktura Społeczna w celu realizacji przedsięwzięcia inwestycyjnego polegającego na 
budowie budynku usługowego przy ul. Skrajnej 5.  
 
W Wydziale Rozwoju Społecznego zwiększamy planowane wydatki o 95.836.000 złotych i na 
tę kwotę głownie składa się  zwiększenie wydatków na wypłatę dotacjo dla oświatowych 
placówek prowadzonych przez podmioty inne niż samorząd terytorialny oraz na 
zwiększenie planu wydatków na wynagrodzenia pracowników pedagogicznych, łącznie plan 
na te dwie pozycje zwiększa się o kwotę 92, 6 miliona złotych. 
 
Zmiany wydatków w Wydziale Projektów Inwestycyjnych. Z jednej strony zwiększamy plan 
na sfinansowanie 50% wartości zakupu samochodu osobowego dla Komendy Miejskiej 
Policji, jest to kwota 90 tysięcy złotych i zmniejszamy planowane wydatki o 152.129.000 
złotych, ale to zmniejszenie przenosi się na planowane zwiększenie wydatków w latach 
kolejnych. Zgodnie z przedstawioną w uzasadnieniu tabelą. Samo zmniejszenie w bieżącym 
roku, czy przesunięcie wydatków na przyszły rok również wiąże się ze zwiększeniem 
wydatków na niektóre projekty i tym największym projektem, którym zwiększamy 
planowane finansowanie w przyszłym roku i kolejnym jest to termomodernizacja 
budynków użytkowych. Projekt unijny, chodzi o budynki w Gdańskich Nieruchomościach. 
Jeżeli chodzi o zmiany w budżecie wydaje mi się, że te najważniejsze omówiłam. Dziękuję. 
 
Przewodnicząca Anna Golędzinowska 
Dziękuję bardzo. Faktycznie sporo zmian porządkujących tak żebyśmy zdążyli wydatkować 
te fundusze do końca roku. Mnie osobiście bardzo cieszy ta wiadomość dotycząca nowych 
et6atów w Gdańskim Zarządzie Dróg i Zieleni. Nie dalej jak w zeszłym miesiącu żeśmy 
rozmawiali tutaj na Komisji o stanie zieleni miasta i właśnie taka była konkluzja i też był 
wniosek do przyszłorocznego budżetu Komisji, żebyśmy jednak starali się trochę więcej 
tych pasjonatów zieleni pozyskać, bo o ile nie mamy wątpliwości co do kompetencji i 
zaangażowania osób, które nam prezentowały stan prawny w ubiegłym miesiącu o tyle 
widzimy, że ich jest po prostu za mało, żeby tak duże miasto opanować.  
 
Mam dwa pytania. Z jednej strony tj. kwestia dość dużej zmiany dotyczącej poprawy 
bezpieczeństwa pieszych i rowerzystów, bo tu jest ponad milion złotych. czy tj. w ramach 
jakiegoś konkretnego projektu, czy to się po prostu nazbierało i tj. kwestia przeniesienia 
jakby tych inwestycji na kolejny rok, czy być może oszczędności budżetowych, bo przyznam, 
że w tak precyzyjny sposób się nie doczytałam? 
 
Pani Izabela Kuś - Skarbnik Miasta Gdańska 
W tym pakiecie, w tej tabeli inwestycyjnej? 
 
Przewodnicząca Anna Golędzinowska 
Tak. Natomiast tutaj w ramach projekty majątkowe w uzasadnieniu str. 2 to też jest. 
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Pani Izabela Kuś - Skarbnik Miasta Gdańska 
Tak, widzę, że są to dochody tj. przeniesienie tej kwoty z 2023 roku na rok 2024, czyli tj. 
przesunięcie wpływów. 
  
Przewodnicząca Anna Golędzinowska 
A czy wiadomo mniej więcej, bo tutaj pan dyrektor Lemański się zaangażował. 
 
Pani Izabela Kuś - Skarbnik Miasta Gdańska 
Na pewno to, co jest na stronie 2 tj. korekta planowanych wpływów, to widzę po końcówce 
paragrafu, że to są dochody unijne … 
 
Przewodnicząca Anna Golędzinowska 
… czyli prawdopodobnie nie mamy tego rozliczonego, tak to należy interpretować … 
 
Pani Izabela Kuś - Skarbnik Miasta Gdańska 
… zapewne. Musiałabym też sprawdzić czy to jest też zbieżne z korektą wydatków, czy po 
prostu tylko przeniesienie planowanych wpływów na rok następny.  
 
Przewodnicząca Anna Golędzinowska 
Rozumiem. Natomiast drugie pytanie, to może pan kierownik Hoppe bardziej nam 
odpowie, bo zdecydowanie kojarzę to pojęcie z panem. To nie jest duży wydatek, natomiast 
zdecydowanie ciekawa ekspertyza, mam na myśli ten indeks bioróżnorodności. Czy to jest z 
jakimiś państwa przygotowaniami, czy należy tego bardziej czytać jako element pracy nad 
kartą drzew. Bo tam też takie wnioski dotyczące jakby lepszego rozpoznania 
bioróżnorodności w mieście się pojawiały.  
 
Pan Tomasz Hoppe – Kierownik, Referatu Klimatu 
Tak jak mówiłem, to jest związane również z naszą strategią, którą opracowujemy, gdzie 
należy podać konkretne wskaźniki, dobrze opracować i się przygotować na  monitoring 
później realizacji strategii. 
 
Przewodnicząca Anna Golędzinowska 
To bardzo dobra wiadomość poniekąd, bo myślę, że jeżeli uda się mieć dobrą podstawę, to 
i realizacja tych dokumentów strategicznych będzie bardziej skoordynowana. Tyle pytań z 
mojej strony.  
 
Czy jeszcze jakieś pytania do tego punktu? Nie widzę, w związku z tym przechodzimy do 
głosowania. 
 

Ustalenia: Opinia Komisji 
 
Przewodnicząca Anna Golędzinowska 
Poddała pod głosowanie przyjęcie i pozytywne zaopiniowanie projektu uchwały Rady 
Miasta Gdańska zmieniającej uchwałę w sprawie uchwalenia budżetu Miasta Gdańska na 
2023 rok - w zakresie działania Komisji – Druk Nr 1789. 
 
 
 



 

6 
 

Głosowanie: 
Po wysłuchaniu informacji i wyjaśnień przedstawionych przez Panią Izabelę Kuś- Skarbnika 
Miasta Gdańska oraz przeprowadzonej dyskusji, Komisja – 5 głosami za, przy 0 głosach 
przeciwnych i 2 głosach wstrzymujących się - przyjęła i pozytywnie zaopiniowała 
przedmiotowy projekt uchwały – zawarty w Druku Nr 1789 - w zakresie działania Komisji  - 
bez poprawek.  Opinia Nr 55-7/253/63/2023 – oryginał został przekazany do protokołu 
z sesji Rady Miasta Gdańska z dnia 28 września 2023 roku. 
 

PUNKT – 2. 
Rozpatrzenie i zaopiniowanie projektu uchwały RMG zmieniającej uchwałę w sprawie 
przyjęcia Wieloletniej Prognozy Finansowej Miasta Gdańska - w zakresie działania 
Komisji – Druk Nr 1790. 
Przedstawia: Pani Izabela Kuś - Skarbnik Miasta Gdańska 
 
Oryginał projektu uchwały znajduje się w protokole z sesji Rady Miasta Gdańska z 28 
września 2023 r. – sprawa BRMG.0006.287.2023. 
 
Przewodnicząca Anna Golędzinowska 
Prosimy o wprowadzenie do kolejnego druku, tj. tradycyjnie już w parze z budżetem projekt 
uchwały zmieniający uchwałę w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej, druk nr 1790. 
Bardzo proszę Panią Skarbnik o wprowadzenie. 
 
Pani Izabela Kuś - Skarbnik Miasta Gdańska 
Jeszcze wracając do poprzedniego druku, to była tylko korekta tj. przeniesienie 
planowanych dochodów na przyszły rok. Nie znalazłam pozycji wydatkowej. 
 
Przewodnicząca Anna Golędzinowska 
Dziękuję za uzasadnienie. Nie jestem tak biegła w lekturze tego druku. Dziękuję. 
 
Pani Izabela Kuś - Skarbnik Miasta Gdańska 
Wracając do Druku Nr 1790, jeśli chodzi o Wieloletnią Prognozę Finansową, to powiem to, 
czego nie było w budżecie, albo  jakie są skutki tego co się zadziało w budżecie. Jak 
mówiłam wcześniej planujemy zmniejszenie zaciągania nowego długu o 226 milionów 
złotych, tj. na razie po stronie planu. Ten dług przenosimy na kolejne lata i tak: 150 
milionów na przyszły rok i na 2025 rok 76 milionów złotych, co oznacza, że w kolejnych 
latach planowane zadłużenie miasta będzie niższe niż planowaliśmy i poziom tego 
rocznego zadłużenia dopiero osiągniemy za dwa lata, o ile będziemy realizować te kredyty 
jak w tej chwili zapisaliśmy. Te kredyty równocześnie zwiększają  limity na inwestycje i jak 
wcześniej było pokazane zmniejszano 152 miliny złotych planowane wydatki przenosząc je 
na lata kolejne, to różnica tych niezaciągniętych kredytów powoduje, że zwiększa nam się 
pula dostępnych środków na inwestycje, która też jest skrupulatnie wykorzystywana przez 
Wydział Projektów Inwestycyjnych, np. na zwiększenie i na dokończenie projektu unijnego 
związanego z termomodernizacją obiektów użytkowych. To, jeśli chodzi o ogólne parametry 
WPF, tego co istotne na przyszłość. 
 
W zakresie przesunięć przedsięwzięć, to tak jak mówiłam, skutki przesunięć tegorocznego 
budżetu na lata następne odzwierciedlają tabele dołączone do uzasadnienia projektu 
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uchwały dot. WPF. Zmieniają się też planowane dochody w projektach bieżących. I tak 
projekty unijne miękkie w bieżącym roku zwiększamy planowane dochody z tego tytułu o 
3,5 miliona złotych niecałe, w 2024 roku 888 tysięcy złotych i w 2025 roku o 1.084.000 
złotych.  
 
Jeśli chodzi o bilans dochodów majątkowych, związanych z realizacją projektów unijnych, to 
ten wygląda w następujący sposób, że łącznie zwiększają się dochody w ciągu najbliższych 
dwóch lata o 21.400.000 złotych, jednak w bieżącym roku zmniejszamy o około 52 miliony 
złotych, a w przyszłym roku dochody wzrastają o 73,3 miliona złotych. Myślę, że to są te 
najważniejsze zmiany wynikające ze zmian budżetowych. 
 
Przewodnicząca Anna Golędzinowska 
Dziękuję bardzo. Tak przy okazji mam pytanie o coś co nie do końca wyczytałam w tych 
zmianach tzn., czy wiadomo jakie są losy trasy rowerowej wzdłuż ulicy Kartuskiej? 
Opiniowaliśmy kilka miesięcy temu to przekazanie gruntów od wojewody. Wiadomo, że 
tam był pomysł na fazowanie tego projektu z racji na krótkie terminy. 
 
Pan Artur Lemański – p.o. Dyrektora Wydziału Projektów Inwestycyjnych 
Jeżeli chodzi o rozbudowę ulicy Kartuskiej o drogę rowerową od ul. Łostowickiej do ul. 
Źródlanej, to projekt nie będzie fazowany, będziemy go realizować ze środków własnych. 
Natomiast wnieśliśmy projekt do dofinansowania w ramach Funduszy Europejskich dla 
Pomorza, i staramy się także o drugie źródło finansowania. Tak, że liczymy na to, że …. 
 
Przewodnicząca Anna Golędzinowska 
… czy to jest program FEnIKS, czy jakiś jeszcze inny? 
 
Pan Artur Lemański – p.o. Dyrektora Wydziału Projektów Inwestycyjnych 
Tak, program FEnIKS i FERB, natomiast wydaje się, że FERB będzie bardziej skłonny tutaj 
nam dofinansować tą realizacje, tak, że mimo wszystko nadal staramy się o dofinansowanie 
i realizację, dlatego, że ona jest po prostu kosztochłonna. 
 
Przewodnicząca Anna Golędzinowska 
Bardzo dziękuję. Jest to projekt  powiedziałabym wymagający benedyktyńskiej pracy 
formalnej, o czym pan dyrektor doskonale wie, ale niewątpliwie oczekiwany przez 
mieszkańców tej szybko urbanizującej się części naszego miasta. Rozumiem, że tutaj nie 
chcemy się spieszyć, chcemy to wykonać porządnie i dlatego już aplikujemy o fundusze z 
nowych … 
 
Pan Artur Lemański – p.o. Dyrektora Wydziału Projektów Inwestycyjnych 
… musieliśmy zrezygnować z realizacji jakby dotychczasowej perspektywie, natomiast 
staramy się to zrealizować perspektywy tak naprawdę roku 2024-2025. 
 
Przewodnicząca Anna Golędzinowska 
Dziękuję bardzo. Czy są pytania ze strony państwa radnych? Proszę pan Cezary Śpiewak – 
Dowbór. 
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Radny Cezary Śpiewak – Dowbór – członek Komisji 
Dziękuję bardzo. Korzystając z obecności pana dyrektora chciałem zapytać, częściowo z tym 
drukiem, który procedujemy, chciałbym się zapytać o kwestie jak przebiega realizacja 
przygotowania dokumentacji projektowej na basen przy ul. Krasickiego 10 i basen na 
południu. Tam był przetarg, podpisana umowa. Terminy, jak dobrze pamiętam się zazębiały 
jakoś pod koniec roku obu tych projektów i pytanie, czy pan dyrektor może pamięta, czy te 
terminy były dotrzymane, czy też była jakaś mowa o aneksowaniu, przedłużaniu, czy takiej 
dyskusji o przedłużaniu tego terminu nie było do tej pory? 
 
Pan Artur Lemański – p.o. Dyrektora Wydziału Projektów Inwestycyjnych 
Na tą chwilę, nie pamiętam. Wiem, że mój poprzednik miał troszkę więcej w głowie, ja 
dopiero się uczę, jeśli chodzi o wszystkie inwestycje. Łatwiej mi tak naprawdę odpowiadać 
za liniowe, bo dotychczas z tymi liniowymi współpracowałem, natomiast tu musiałbym 
sprawdzić i do pana radnego po prostu wrócić z tą informacją, czyli basen przy ul. 
Krasickiego i na południu, 
 
Radny Cezary Śpiewak – Dowbór – członek Komisji 
Dobrze. Kiedy ma się zakończyć przygotowanie dokumentacji projektowej i czy jest mowa o 
aneksowaniu terminu. Dziękuję. 
 
Przewodnicząca Anna Golędzinowska 
Dziękuję. Czy są jeszcze jakieś pytania do tego projektu uchwały. Nie widzę, więc 
przechodzimy do opiniowania. 
 

Ustalenia: Opinia Komisji 
 

Przewodnicząca Anna Golędzinowska 
Poddała pod głosowanie przyjęcie i pozytywne zaopiniowanie projektu uchwały Rady 
Miasta Gdańska zmieniającej uchwałę w sprawie przyjęcia Wieloletniej Prognozy 
Finansowej Miasta Gdańska - w zakresie działania Komisji – Druk Nr 1790. 
 
Głosowanie: 
Po wysłuchaniu informacji i wyjaśnień przedstawionych przez Panią Izabelę Kuś – Skarbnika 
Miasta Gdańska oraz przeprowadzonej dyskusji, Komisja – 5 głosami za, przy 0 głosach 
przeciwnych i 2 głosach wstrzymujących się - przyjęła i pozytywnie zaopiniowała 
przedmiotowy projekt uchwały – zawarty w Druku Nr 1790 - w zakresie działania Komisji  - 
bez poprawek. Opinia Nr 55-7/254/64/2023 – oryginał został przekazany do protokołu z 
sesji Rady Miasta Gdańska z dnia 28 września 2023 roku. 
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PUNKT – 3. 
Rozpatrzenie i zaopiniowanie projektu uchwały RMG w sprawie wyrażenia zgody na 
oddanie w użytkowanie wieczyste w trybie bezprzetargowym nieruchomości 
gruntowej, położonej w Gdańsku Sobieszewie w rejonie ulic Klimatycznej i Herberta 
jako nieruchomości zamiennej za zlikwidowane w części Rodzinne Ogrody Działkowe 
„Zremb”, „Orlik”, im. Fryderyka Chopina i Jar w Gdańsku Zaborni - Druk Nr 1780.  
Przedstawia: Pani Katarzyna Kuropiejska – Kierownik Referatu Obrotu Nieruchomościami w 
Wydziale Skarbu 
 
Oryginał projektu uchwały znajduje się w protokole z sesji Rady Miasta Gdańska z 28 
września 2023 r. – sprawa BRMG.0006.277.2023. 
 
Przewodnicząca Anna Golędzinowska 
W tym miejscu przechodzimy do kolejnego projektu uchwały, zawartej w druku nr 1780. 
Trochę nietypowo jak na Komisję Zrównoważonego Rozwoju, ale tutaj poniekąd cieszę się, 
że mamy okazję o tym trochę podyskutować gdyż dotyczy to terenów zielonych, pewnej 
formy zieleni rekreacyjnej, a więc rodzinnych ogródków działkowych. Bardzo proszę o 
przedstawienie. 
 
Pani Katarzyna Kuropiejska – Kierownik Referatu Obrotu Nieruchomościami w 
Wydziale Skarbu 
Dzień dobry 
Projekt uchwały został przygotowany w związku z realizacją inwestycji pn. budowa linii 
tramwajowej wraz z infrastrukturą towarzyszącą Nowa Bulońska Północna w ramach 
Gdańskiego Projektu Komunikacji Miejskiej. Na podstawie decyzji Prezydenta Miasta 
Gdańska o zezwoleniu na realizację inwestycji drogowej zaszła konieczność likwidacji części 
ogrodów działkowych położonych w Gdańsku Zaborni. W 2018 roku zostało zawarte 
pomiędzy gminą a Polskim Związkiem Działkowców porozumienie, w którym został 
ustalony sposób, warunki koordynacji części ROD, tj. „Zremb”, „Orlik”, Fryderyka Chopina i 
Jar z uwagi na realizację przedmiotowej inwestycji. 
 
Zgodnie z ustawą o Rodzinnych Ogrodach Działkowych w przypadku likwidacji tych 
ogrodów podmiot likwidujący zobowiązany jest m.in. do zawarcia z stowarzyszeniem 
ogrodowym umowy dającej stowarzyszeniu ogrodowemu tytuł prawny do nieruchomości, 
niemniejszej oczywiście od powierzchni likwidowanego ogrodu odpowiadający tytułowi 
prawnemu do nieruchomości oraz do odtworzenia zlikwidowanego ogrodu. W 
przywołanym porozumieniu gmina zobowiązała się do przekazania nieruchomości 
zamiennej w nieodpłatne użytkowanie wieczyste na rzecz Polskiego Związku Działkowców 
na okres 40 lat z odtworzeniem Rodzinnych Ogrodów Działkowych. Pod urządzenie tych 
zamiennych ROD została przygotowana nieruchomość w Sobieszewie, tj. działka położona 
w rejonie ul. Klimatycznej i Herberta o powierzchni 33. 458 m2. W planie zagospodarowania 
przestrzennego ta nieruchomość przeznaczona jest pod rolnictwo, zabudowa zagrodowa 
gospodarstwa rekreacyjnego, ogrody działkowe. Chciałabym tu również zaznaczyć, że 
niestety porozumienie zawarte pomiędzy gminą a PZD opiewało w paragrafie 4 o 
powierzchni nie mniej niż 3,5 ha. Różnica jest niecałe 1550 m2, zostało to pomniejszone z 
uwagi na to, że zgodnie z miejscowym planem zagospodarowania przestrzennego część 
działki, konieczność była podziału geodezyjnego z uwagi na publiczny ciąg rowerowy. 
Ścieżka rowerowa musiała zostać przygotowana minimum 5 metrów i wymaga umocnionej 
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nawierzchni oraz przepustów na rowach melioracyjnych. W związku z tym to porozumienie 
patrząc z punktu widzenia jest w okrojonym, troszeczkę pomniejszonym, ale patrząc z 
punktu widzenia to na tej ścieżce nie można by zrealizować ogrodów działkowych, a dwa 
ten ciąg publiczny musi być obligatoryjny. Wobec powyższego mamy zamierzenia, krótko 
mówiąc na zawarcie porozumienia odnośnie do uszczuplenia tego terenu. Bardzo proszę o 
pozytywną opinię dla tego projektu uchwały. Dziękuję. 
 
Przewodnicząca Anna Golędzinowska 
Dziękuję. Widzę, że radny Majewski się zgłasza. Też chciałabym zadać pytanie, mianowicie z 
jednej strony cieszę się, że teren na Wyspie Sobieszewskiej zostanie zabezpieczony pod 
taką funkcję rolną i rekreacyjną jednocześnie. Myślę też, że dla działkowców to jest bardzo 
atrakcyjna lokalizacja. Nie ukrywajmy, że te walory poza  ziemią, też tutaj bliskość morza na 
pewno sprzyja rekreacji. Natomiast moje pytanie, być może tutaj Biuro Rozwoju Gdańska 
mogłoby się wypowiedzieć, ale być może pani też może powiedzieć coś więcej. była swego 
czasu mowa o tym, żeby te nowotworzone ogródki działkowe trochę na modłę różnych 
miast europejskich były kreowane w sposób bardziej otwarty. Tzn. wiadomo, że tam będą 
poszczególne części zarządzane przez poszczególne osoby, ale żeby np. alejki spacerowe 
mogły być przestrzenią publiczną. Z jednej strony cieszę się, że ta ścieżka rowerowa będzie 
zabezpieczona, bo też z panią rozmawiałyśmy na temat innego przypadku dość trudnego 
na Jasieniu, więc tutaj nie będzie rozumiem grama wątpliwości co do statusu prawnego, ale 
czy pani mogłaby coś więcej powiedzieć, czy takie rozmowy być może ze związkiem 
działkowców dotyczące tego, żeby to nie była enklawa wydzielona z Wyspy Sobieszewskiej 
płotem, tylko tam również turyści, mieszkańcy mogli się przejść, czy jest jakiś postęp w tej 
sprawie? 
 
Pan Artur Lemański – p.o. Dyrektora Wydziału Projektów Inwestycyjnych 
Może ja przejmę. Jeśli chodzi o ten teren, to on pod kątem jakby udostępnienia go do 
takiego spacerowego jakby nie ma uzasadnienia niestety, gdyż dla turystów w żaden 
sposób nie będzie to atrakcyjne dlatego, że to jest teren pomiędzy, powiedzmy tym 
osiedlowym charakterem, czyli tych domków, które tam są od ul. Boguckiego a terenami 
tak naprawdę rolniczymi, które są w tej chwili użytkowane jako tereny typowo rolne. 
 
Przewodnicząca Anna Golędzinowska 
Ale mieszkańcy też mogliby pójść na spacer. 
 
Pan Artur Lemański – p.o. Dyrektora Wydziału Projektów Inwestycyjnych 
Rozumiem, ale akurat w tym przypadku nie, natomiast, jeżeli chodzi o pozostałe tereny 
ogrodów działkowych jakby w ogóle w mieście, to ten postulat otwarcia ogrodów jako 
terenów takich spacerowych jest od lat podnoszony ze strony miejskiej, ze strony ogrodów 
działkowych trochę znajduje zrozumienie, ale na pewno ogrody obawiają się po prostu 
dostępu osób nieuprawnionych i część ogrodów w mieście w jakiś sposób się otworzyła, 
przykładem był ogród przy ul. Hynka, który ma udostępniony ciąg pieszy przez swój teren, 
gdzie mieszkańcy przechodzą pomiędzy Hynka a Kołobrzeską, ale myślę, że to jest jeszcze 
wszystko przed nami do wypracowania. Jest taka szansa, dlatego, że, nie wiem na ile 
państwo jesteście oczywiście w temacie, Urząd Marszałkowski, Pan Marszałek na przyszły 
rok taki program rozwoju ogrodów działkowych w województwie przygotował. Ma zostać 
skierowanie dofinansowanie do inwestowania ogrodów działkowych w taką infrastrukturę 
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ogrodową, ciągi spacerowe, elektryka, wodociągi, jakieś takie elementy. Jest szansa, że jeżeli 
miasto …. 
 
Przewodnicząca Anna Golędzinowska 
… że będzie zachęta dla ogrodów działkowych, żeby troszeczkę zmodernizować tą 
przestrzeń.  
 
Pan Artur Lemański – p.o. Dyrektora Wydziału Projektów Inwestycyjnych 
… Wydział Polityki Gospodarczej akurat dostał takie zadanie, żeby z ogrodami w tej chwili 
rozmawiać, nie tylko jakby w tym temacie, który dzisiaj omawiamy, bo on też jest tam na 
tapecie, ale też kilku innych podnoszonych kwestii przez ogrody działkowe.  
 
Przewodnicząca Anna Golędzinowska 
Tak, niejednokrotnie to są dość centralnie położone przestrzenie Gdańska i na pewno ich 
otworzenie poprawiłoby znacząco możliwości rekreacyjne okolicznych osiedli. Bardzo 
przepraszam radnego Majewskiego, pamiętam o głosie, ale rozumiem, że pan radny w 
temacie udostępniania ogrodów, proszę pan radny Skarbek. 
 
Radny Mateusz Skarbek – członek Komisji 
Żeby to było możliwe musiałby się zmienić statut Polskiego Związku Działkowców, który 
przesądza, że teren przeznaczony na ogrody działkowe, teren wspólny niepodlegający 
wydzieleniu na sektory służy tylko działkowcom. Taki jest statut PZD, więc  dopóki statut, 
podstawa funkcjonowania tej organizacji nie ulegnie gruntownej zmianie tj. funkcjonalnie i 
prawnie niemożliwe, niestety. 
 
Przewodnicząca Anna Golędzinowska 
Dziękuję za to mało optymistyczne, ale istotne uzupełnienie. Bardzo proszę radny Majewski 
 
Radny Przemysław Majewski -m członek Komisji  
Dziękuję. Już z panem dyrektorem Lemańskim chwilę miałem okazję porozmawiać i 
z panią Kuropiejską, natomiast dzisiaj przed posiedzeniem Komisji, dosłownie 
półtorej godziny wcześniej miałem okazję kilka minut porozmawiać z 
przedstawicielami ogrodów działkowych, którzy, ujmę to tak. Zwrócili uwagę na to, 
że dość późno zostali poinformowani. Wskazali na to, że pismo datowane na 19 
września odebrali w dniu wczorajszym i zwrócili tutaj uwagę na ich zdaniem pewne 
niezgodności z porozumieniem, które było zawarte  między miastem a nimi. Dzisiaj 
co prawda tylko opiniujemy ten projekt uchwały, natomiast zdaję sobie z tego 
sprawę i tak zostało to zasugerowane, że radni będą informowani o tym, że ogrody 
działkowe w takiej formie, dopóki nie zostanie z nimi przeprowadzona w jakiejś 
formie dyskusja, czy też rozmowa, no nie będą akceptowały tej propozycji, czy też 
tego nad czym się dziś pochylamy. Troszkę ubolewam nad tym w jaki sposób ta 
komunikacja między miastem a działkowcami przebiegała, ale nie mam na to 
wpływu. Natomiast tak tylko informuję, że prawdopodobnie do czwartku państwo, 
jako radni też będziecie czy to w formie mailowej, czy też telefonicznej 
przedstawicieli ogrodów działkowych informowani o tym, że jak to zostało mi 
przedstawione, porozumienie z działkowcami było na inne parametry, czy też 
wymiary, a to co dzisiaj mamy w uchwale jest to inny wymiar, więc myślę, że na 
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przyszłość też warto byłoby, aby między wydziałami ta komunikacja też troszkę 
lepiej przebiegała. Dziękuję. 
 
Pan Artur Lemański – p.o. Dyrektora Wydziału Projektów Inwestycyjnych 
Jeżeli chodzi o kwestie samego terenu, to faktycznie ten teren, tak jak pani kierownik 
Kuropiejska zauważyła jest o 1500 m2 mniejszy niż zapisany w porozumieniu. 
Komunikacyjnie, to mogę posypać głowę popiołem jak najbardziej, że ta informacja wprost 
nie trafiła do ogrodów działkowych wcześniej, bo w toku przygotowania tego terenu 
oczywiście spotykaliśmy się z ogrodami, duża część prac była realizowana przez Dyrekcję 
Rozbudowy Miasta Gdańska, że tak powiem przy udziale tego użytkownika. Tam były 
elementy, które jeszcze w czerwcu były poprawiane, mówimy o jakiś drenażach, o 
wytyczeniu ogródków działkowych poszczególnych na wniosek użytkownika. Powiem 
szczerze, że z jednej strony jak rozumiem trochę zapewne jako miasto uznaliśmy, że ta 
wiedza gdzieś tam o ogrodach działkowych jest. Z drugiej strony, no najwyraźniej coś nie 
zagrało, więc posypuję głowę popiołem. Postaramy się jutro tą sytuację z ogrodami 
działkowymi wyjaśnić. Natomiast, no kwestia jest taka, że jeżeli chodzi o przekazanie terenu 
w użytkowanie wieczyste, no to tak czy siak możemy przekazać taki teren jaki jest zgodny z 
zapisami planu miejscowego, no i określoną tak naprawdę przeprowadzoną inwestycją, 
więc siłą rzeczy w tym zakresie nie widzę innej możliwości, żeby tutaj norm użytkowych 
zmieniać. Z drugiej strony my przyjmujemy na siebie ten obowiązek, który z tego 
porozumienia wynika i będziemy w tym zakresie również i to porozumienie aneksować w 
taki sposób, żeby wpisać zobowiązanie po stronie gminy, że ten 1500 m2, gdzie są tak 
naprawdę 3, 4 działki ogrodnicze wpisać jako element  kolejnej fali odtwarzania ogrodów 
działkowych w mieście, bo to, że będziemy za chwilę likwidować kolejne ogrody działkowe, 
to państwo mam nadzieje zdają sobie sprawę, bo realizacją chociażby Nowej 
Politechnicznej spowoduje likwidację ogrodów wzdłuż ul. Sobieskiego, to też jest 
dodatkowe 5 ha, które będziemy musieli znaleźć i zorganizować i też będziemy te ogrody 
przenosić. Tak, że siła rzeczy teren dla ogrodów działkowych jest mniejszy niż zapisany w 
porozumieniu i teren tak jak też ogrody działkowe gdzieś tam podnoszą w tych pismach 
jest przekazywane później niż termin, który był też zapisany w tym porozumieniu, ale 
deklarujemy po prostu stałą współpracę z ogrodami i tak żeby tą sytuację rozwiązać 
kompleksowo jakby także na przyszłość. 
 
Przewodnicząca Anna Golędzinowska 
Czyli rozumiem, że należy to interpretować tak, że jest to zwrot większości tych terenów, 
natomiast nie zamyka to jakby roszczeń ogrodów działkowych z tytułu wykonania tej 
inwestycji będą się państwo starali te nazwijmy to trzy umownie brakujące ogrody przy 
okazji kolejnej transzy wygospodarować. 
 
Pan Artur Lemański – p.o. Dyrektora Wydziału Projektów Inwestycyjnych 
Dokładnie tak. Natomiast musicie mieć państwo na uwadze, że teren likwidowany wynosił 
około 6 ha. odtwarzamy mniejszą powierzchnię niż była likwidowana, bo odtwarzamy 
powierzchnię około 3,5 ha, natomiast odtwarzamy jakby w standardzie taki, że tak powiem 
pełnym. Czyli to, co zostało zlikwidowane, czyli ogrodzenia, drogi, podział na działki, 
elektrykę i wodociągi. Natomiast też zabezpieczyliśmy i odtworzyliśmy tą infrastrukturę, 
która na tych ogrodach pozostała, bo tam jak likwidowaliśmy to też zostały odcięte drogi, 
zostały zlikwidowane ogrodzenia, trzeba było to przesunąć, dostosować, więc ten nakład 
inwestycyjny ponieśliśmy jako miasto w dwóch lokalizacjach i to też znaczny i to też był 
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ukłon ze strony miasta w stronę ogrodów działkowych, bo to właśnie była taka wzajemna 
realizacja swoich zobowiązań. 
 

Przewodnicząca Anna Golędzinowska 
Dziękuję bardzo. Taki mój komentarz na koniec, właściwie nie jest to pytanie, ogromna 
prośba, żeby wykazać się tą uwagą co drugiej strony i tak jak żeśmy rozmawiali nadrobić te 
zaległości komunikacyjne. Najlepiej jeszcze przed sesja nawiązać kontakt panie dyrektorze 
tak, aby tutaj nie rozeszło się w przestrzeni medialnej, że miasto, że tak powiem oszczędziło 
na działkowcach i nie poczuwa się do dalszych tych terenów. Ten dokument, to tak 
naprawdę wyrażenie zgody, to Pani Prezydent będzie tutaj podejmować decyzję, nie musi 
dojść do tego, chociaż zakładam przy tym zaawansowaniu prac byłoby to trochę 
nieracjonalne. Natomiast, że nie jest to zamknięcie tematu tych ogrodów działkowych na 
Zaborni, tutaj ten ekwiwalent jeszcze gdzieś w przestrzeni Gdańska się znajdzie. 
 

Przewodnicząca Anna Golędzinowska 
Bardzo dziękuję. Czy są jeszcze jakieś pytania dotyczące tego druku? Proszę radny 
Jaroszewicz 
 

Wiceprzewodniczący Waldemar Jaroszewicz 
Mam jedno pytanie. Czy to znaczy, że te powierzchnie ogródków działkowych, te, które 
będą teraz są mniejsze od tych, które działkowcy mieli w poprzednich ogrodach? 
 

Pan Artur Lemański – p.o. Dyrektora Wydziału Projektów Inwestycyjnych 
Powierzchnię, którą odtwarzamy jest mniejsza niż powierzchnia zlikwidowanego ogrodu 
działkowego, tak. 
 

Wiceprzewodniczący Waldemar Jaroszewicz 
Będą mniejsze działki? 
 

Pan Artur Lemański – p.o. Dyrektora Wydziału Projektów Inwestycyjnych 
Jeśli chodzi o poszczególne działki nie. Jeżeli chodzi o wielkość działek ogrodowych to 
wielkość jest przewidziana dosłownie ustawą o rodzinnych ogrodach działkowych, one 
powinny mieć powierzchnie w przedziale od 300 m2 do 500 m2, więc działkowiec, który miał 
działkę zlikwidowaną, przykładowo o powierzchni 400m2, to w tej chwili może dostać 
działkę 350 m2 albo 450 m2, to już będzie zależało od przydziału działek przez ogrody 
działkowe. Wiem, że ogrody to realizują w trybie losowania. 
 

Wiceprzewodniczący Waldemar Jaroszewicz 
Rozumiem, myślałem, że to będzie z góry jakoś określone. Dziękuję. 
 
Przewodnicząca Anna Golędzinowska 
Bardzo dziękuję. Czy są jeszcze jakieś pytania dotyczące tego druku? Proszę radny  Śpiewak 
– Dowbór. 
 

Radny Cezary Śpiewak – Dowbór – członek Komisji   
Pociągnę troszeczkę to pytanie dalej mojego przedmówcy, tylko gdy porównamy te dwie 
powierzchnie, no to wychodzi na to, że tych działek fizycznie i tak musi być mniej, czy tak? 
 
Pan Artur Lemański – p.o. Dyrektora Wydziału Projektów Inwestycyjnych 
Jest mniej.  
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Radny Cezary Śpiewak – Dowbór – członek Komisji   
Czyli z czego to się bierze? Z tego, że ci działkowcy, nie wiem za jakieś wynagrodzenie zrzekli 
się tego, czy … 
 
Pan Artur Lemański – p.o. Dyrektora Wydziału Projektów Inwestycyjnych 
Jak najbardziej możemy odpowiadać. Nie jest tajemnicą, że kiedyś pracowałem w Polskim 
Związku Działkowców, więc możemy bardzo szeroko rozmawiać. Sytuacja wygląda tak, że w 
przypadku likwidacji ogrodów działkowych, każdy działkowiec, który ma zlikwidowaną 
działkę może wystąpić w ciągu trzech miesięcy od likwidacji o przydział działki zamiennej, 
czyli do okręgu, czyli do szczebla wojewódzkiego. I wtedy ten szczebel wojewódzki wpisuje 
na listę oczekujących taki ogród do odtworzenia. I teraz taki, nie pamiętam dokładnie ile 
działek zostało zlikwidowanych, chyba około 200 działek. Każdy z tych działkowców ma 
takie prawo, ale to nie znaczy, że on to prawo zrealizuje.  Często jest tak, że są to osoby 
starsze, które dostają odszkodowanie i już właściwie dziękują, bo już nie chcą korzystać. 
Część tych osób bierze to odszkodowanie i w ramach tego odszkodowania bierze sobie 
działkę zamienną w istniejących ogrodach działkowych, bo on nie chce czekać kilka lat na to 
aż dostanie nowy teren, a niektóre osoby oczekują. Takie osoby oczekujące, żę tak powiem 
prowadzi szczebel wojewódzki PZD. Mniej więcej tak jak pamiętam z doświadczenia 
swojego zawodowego w tej strukturze liczba osób zainteresowanych na tą działkę, które jak 
gdyby czekają na to przez te kilka lat aż miasto odtworzy teren jest na poziomie 20% w 
stosunku do tych osób, które zostały zlikwidowane. Czyli my odtwarzając w tej chwili, tam 
jest około 50 działek ogrodniczych, no to wiadomo, tj. mniejsza powierzchnia i mniejsza 
ilość działek co zostały zlikwidowane, ale z tego co wiem, z tego co nam ogrody działkowe 
już sugerowały tj. jakaś część już obowiązkowo będzie przydzielona tym osobom, które 
oczekują. Natomiast na resztę z tych 50 działek, może 20 będzie losowanie na osoby chętne 
nowe, z zewnątrz. Ilość podań takich osób, z tego co przekazały ogrody działkowe jest około 
800. Tak, że takie jest duże zainteresowanie działkami w mieście. 
 
Radny Cezary Śpiewak – Dowbór – członek Komisji   
Ale to teraz mamy jasną i konkretną odpowiedź i to oznacza, że wiemy, że nikt z tych 
starych działkowców, którzy mieli likwidowaną działkę nie jest pokrzywdzonych przez to, że 
tych 3, czy 4 działek zabraknie w metrażu, tylko tak naprawdę mniej osób, tzn. jakby 
stowarzyszenie ogrodowe PZD jest  ten sposób pokrzywdzona, ale nie są pokrzywdzeni ci 
konkretni ludzie, którzy stracili działki w wyniku ich likwidacji. 
 
Pan Artur Lemański – p.o. Dyrektora Wydziału Projektów Inwestycyjnych 
Dokładnie tak. 
 
Radny Cezary Śpiewak – Dowbór – członek Komisji   
Bardzo dziękuję za wyczerpującą i bardzo konkretną odpowiedź. 
 
Przewodnicząca Anna Golędzinowska 
Bardzo dziękuję. Czy są jeszcze pytania dotyczące tego druku? Nie widzę, w związku z tym 
przechodzimy do opiniowania. 
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Ustalenia: Opinia Komisji 
 
Przewodnicząca Anna Golędzinowska 
Poddała pod głosowanie przyjęcie i pozytywne zaopiniowanie projektu uchwały Rady 
Miasta Gdańska w sprawie wyrażenia zgody na oddanie w użytkowanie wieczyste w trybie 
bezprzetargowym nieruchomości gruntowej, położonej w Gdańsku Sobieszewie w rejonie 
ulic Klimatycznej i Herberta jako nieruchomości zamiennej za zlikwidowane w części 
Rodzinne Ogrody Działkowe „Zremb”, „Orlik”, im. Fryderyka Chopina i Jar w Gdańsku 
Zaborni - Druk Nr 1780.  
 
Głosowanie: 
Po wysłuchaniu informacji i wyjaśnień przedstawionych przez Panią Katarzynę Kuropiejską 
– Kierownik Referatu Obrotu Nieruchomościami w Wydziale Skarbu  oraz przeprowadzonej 
dyskusji, Komisja – 5 głosami za, przy 0 głosach przeciwnych i 2 głosach wstrzymujących się 
- przyjęła i pozytywnie zaopiniowała przedmiotowy projekt uchwały – zawarty w Druku 
Nr 1780 - bez poprawek. Opinia Nr 55-7/255/65/2023 – oryginał został przekazany do 
protokołu z sesji Rady Miasta Gdańska z dnia 28 września 2023 roku. 
 
 

PUNKT – 4. 
Rozpatrzenie i zaopiniowanie projektu uchwały RMG zmieniającej uchwałę w sprawie 
wyznaczenia obszaru i granic aglomeracji Gdańsk – Druk Nr 1794. 
Przedstawia: Pani Olga Goitowska – Dyrektor Wydziału Gospodarki Komunalnej 
 
Oryginał projektu uchwały znajduje się w protokole z sesji Rady Miasta Gdańska z 28 
września 2023 r. – sprawa BRMG.0006.291.2023. 
 
Przewodnicząca Anna Golędzinowska 
W tym miejscu przechodzimy do następnego punktu obrad tj. Rozpatrzenie i zaopiniowanie 
projektu uchwały RMG zmieniającej uchwałę w sprawie wyznaczenia obszaru i granic 
aglomeracji Gdańsk – Druk Nr 1794. Jako urbanistka uwielbiam sformułowanie 
aglomeracja, ale mam świadomość tego, że jest ono ustawowe w tym przypadku. Bardzo 
proszę pani dyrektor. 
 
Pani Olga Goitowska – Dyrektor Wydziału Gospodarki Komunalnej  
Niestety tak i do tego aglomeracja ściekowa, w skrócie tego się dotyczy ta uchwała. Byliśmy 
z tą uchwała w ubiegłym roku, w tym roku tak naprawdę na skutek prowadzonych działań 
kontrolnych przez Wydział Środowiska odnaleziono nieruchomości, które albo nie są 
podłączone, tzn. wszystkie te nieruchomości nie są podłączone do sieci kanalizacji 
sanitarnej, a są to nieruchomości, które posiadają albo przydomową oczyszczalnię ścieków 
albo zbiornik bezodpływowy. Są to nieruchomości, które niestety nie spełniają oczywiście w 
ten sposób wymagań wynikających z dyrektywy Unii Europejskiej, stąd też aby nie zaburzyć 
współczynników i wskaźników, które jako miasto, jako aglomeracja całościowo jesteśmy 
zobligowani ażeby osiągnąć, stąd też te nieruchomości po prostu podlegają wyłączeniu z 
granic aglomeracji. Podsumowując jest to uchwała porządkowa. Dziękuję i proszę o 
pozytywną opinię.    
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Przewodnicząca Anna Golędzinowska 
Dziękuję bardzo. Czy są jakieś pytania do pani dyrektor? Nie widzę, w związku z tym 
przechodzimy do opiniowania. 
 

Ustalenia: Opinia Komisji 
 

Przewodnicząca Anna Golędzinowska 
Poddała pod głosowanie przyjęcie i pozytywne zaopiniowanie projektu uchwały RMG 
zmieniającej uchwałę w sprawie wyznaczenia obszaru i granic aglomeracji Gdańsk – Druk 
Nr 1794. 
 

Głosowanie: 
Po wysłuchaniu informacji i wyjaśnień przedstawionych przez Panią Olgę Goitowską – 
Dyrektor Wydziału Gospodarki Komunalnej, Komisja – 7 głosami za - jednogłośnie - 
przyjęła i pozytywnie zaopiniowała przedmiotowy projekt uchwały – zawarty w Druku Nr 
1794 - bez poprawek. Opinia Nr 55-7/256/66/2023 – oryginał został przekazany do 
protokołu z sesji Rady Miasta Gdańska z dnia 28 września 2023 roku. 

 
Przewodnicząca Anna Golędzinowska 
Dziękuję bardzo. Serdecznie dziękujemy pani dyrektor i przechodzimy do następnego 
punktu obrad Komisji 

 
PUNKT – 5. 

Działania na rzecz poprawy jakości powietrza. 
Przedstawiał: Pan Tomasz Hoppe – Kierownik Referatu Klimatu w Wydziale Środowiska 
 
Przewodnicząca Anna Golędzinowska 
Witając pana Tomasza Hoppe z Wydziału Środowiska do tematu, który tak naprawdę 
cyklicznie co9 roku poruszamy, a więc jakość powietrza w Gdańsku i działania na rzecz 
poprawy. Bardzo prosimy pana kierownika o przedstawienie. 
 
Pan Tomasz Hoppe  Kierownik Referatu Klimatu w Wydziale Środowiska 
Pozwólcie państwo, że wesprę się prezentacją. 
W imieniu pana dyrektora Lorka chciałem państwu poopowiadać o naszych działaniach na 
rzecz poprawy jakości powietrza. Pan dyrektor bardzo przeprasza, ale ze względów 
zdrowotnych nie mógł dzisiaj dołączyć do spotkania. 
 
Mówiąc o powietrzu w Gdańsku i stanie powietrza w mieście nie można pominąć naszej 
fundacji Agencji Monitoringu Regionalnego Atmosfery Aglomeracji Gdańskiej (ARMAAG), 
która od 30 lat monitoruje stan naszego powietrza jak i stan powietrza w całej aglomeracji. 
Jako jedyna sieć w Polsce mamy akredytację. Jesteśmy wpisani do państwowego 
monitoringu  powietrza. W tym roku planuje się uruchomienie kolejnej stacji na 
Lawendowym Wzgórzu. Nasz wydział wspomógł fundację kwotą 100 tysięcy złotych na 
realizację tej inwestycji. 
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Tak przedstawia się  obecnie lokalizacja obecnych stacji, które działają. Są to 4 stacje 
badające powietrze, w tym jedna na Matarni przeznaczona do badania zanieczyszczenia 
związanego z ruchem drogowym. 
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Tak ocenia GIOŚ powietrze w Gdańsku. Mamy stopień przeważnie A, a na całym Pomorzu 
jest od A do C, tak, że nie mamy się czym martwić na razie. 
 

 
 
 
Tak wyglądamy z pyłem zawiedzonym na terenie całego kraju. 
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Dotacje. W zeszłym roku z budżetu miejskiego przeznaczyliśmy prawie 830 tysięcy złotych 
na wymianę źródeł ogrzewania. Dzięki temu zlikwidowano 152 sztuki pieców węglowych. W 
tym roku jak na razie złożono 44 wnioski o wymianę pieców. Zlikwidowano 74 sztuki 
bezklasowych kotłów 

 
Tutaj ważna uwaga. To zadanie przeszło w zeszłym roku do Biura Energetyki. 

 
 
Kolejna zmiana. Jest podpisane porozumienie z Wojewódzkim Funduszem Ochrony 
Środowiska, więc u nas w Biurze Energetyki mieszkaniec może iść i załatwić sprawy z 
zakresu „Czyste powietrze”, „Ciepłe mieszkanie” i dotacje z naszych środków gminnych. 
Ważna informacja. Jesteśmy w trakcie zmiany uchwały dotacyjnej. Już raz na sesji została 
podjęta uchwała, ale niestety ze względów formalnych musimy powtórzyć całą procedurę, 
o na w tej chwili jest w Ministerstwie Rolnictwa w ocenie. Tam jedną z istotniejszych zmian 
będzie taka, że musimy podpisać umowę … 
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Przewodnicząca Anna Golędzinowska 
… przepraszam, że wchodzę w słowo. Pamiętam, że referując państwo z góry zapowiadali, 
że po wakacjach będziemy musieli wrócić do tematu.  
 
Pan Tomasz Hoppe  Kierownik Referatu Klimatu w Wydziale Środowiska 
Tak było. No niestety nasze przypuszczenia niestety się ziściły. Już mamy opinie Prezesa 
Urzędu Ochrony Konkurencji i Konsumentów, jeszcze czekamy na opinię Ministerstwa 
Rolnictwa. Tam najważniejszą zmianą, która będzie dotyczyć naszych mieszkańców i którą 
zaczniemy komunikować tj. to, że zgłaszają się do nas przed wykonaniem inwestycji, bo w 
tej chwili wygląda sytuacja tak, że mieszkańcy realizują inwestycję, do nas przychodzi z 
rachunkami, my refundujemy. Niestety zmian przepisów wymogła na nas to, żeby 
zachować efekt zachęty, musimy podpisać umowę dofinansowania przed rozpoczęciem 
inwestycji, a rozliczyć ją po zakończeniu. 
 
Jakie jeszcze działania podjęliśmy, jako Wydział Środowiska, jako urząd w związku z jakością 
powietrza:   
 

 
 
Plan Adaptacji do Zmian Klimatu. W przyszłym roku jest planowana akualizacja tego 
planu, już pracujmey nad tym po woli . I też w przyszłym roku przedstawimy państwu 
plan działan na rzecz zrównoważonej energii i klimatu tzw. SECAP. On już będzie miał 
konkretne inwestycje, zaproponujmey do realizacji. To jest też dokument, który bezie 
nam potrzebny do aplikacji o środki unijne. Jesteśmy w trakcie opracowywania razem z 
Biurem Energetyki. 
 
Dwa słowa może o Nowym Porcie jeszcze, bo ten temat powietrza w tym roku był 
bardziej pracowity z naszej strony. Sytuacja wygląda tak, że pył, ten, który się osadza ma 
od 50 do 90 um, nasze czujniki mierzą PM1, czyli 1 um, 2,5 um i 10 um. Te większe 
zostają na filtrach, więc nie ma możliwości tego zbadania. Orientowaliśmy się, że można 
wypożyczyć sprzęt, jedno urządzenie w Polsce, które możemy skalibrować na pył 40 um 
im 100 um, tylko problem jest taki, że nikt nam nie da tej gwarancji jak on mierzy, bo w 
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ogóle nie ma z czym skalibrować, a dwa nie ma norm na te pyły, więc badanie tego dla 
samej sztuki też nie do końca wydaje nam się potrzebne. 

 
W piątek zapraszamy na Gdańskie Forum Zmian Klimatu. Odbędzie się na AMBER EXPO w 
ramach wydarzenia „Wspólnie dla Klimatu”. Tam będzie się odbywało też w ramach tego z 
Urzędem Marszałkowskim współpracujemy, odbędzie się Pomorskie Forum Solidarności 
Klimatycznej im. Pawła Adamowicza i Pomorskiego Forum.  
 
Będziemy działać w ośmiu blokach tematycznych i jednym z nich jest jakość powietrza: 
 

 
Na tym forum, że tak powiem będziemy przerabiać wyniki poprzedniego forum, bo tak 
podzieliliśmy sobie pracę, że na pierwszym forum zidentyfikowaliśmy zagrożenia, na 
drugim szukaliśmy rozwiązań, teraz poprosimy mieszkańców o to, żeby nam podali 
konkretne rozwiązanie, jak sobie oni to widzą. Mamy proponowane rozwiązania: 
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Poprosimy mieszkańców, żeby nam konkretne rozwiązania podali, jak to widzą, oczywiście 
one będą potem weryfikowane i też wykonawcy aktualizacji naszego planu i SECAP-u też 
wybierają się na forum, więc też chcielibyśmy, żeby praca forum miała przełożenie  na 
nasze aktualizacje. 
 
 

 
 
Dziękuję bardzo. Jeśli mają państwo jakieś pytania i oczywiście zapraszamy w piątek na 
forum. 
 
Przewodnicząca Anna Golędzinowska 
Dziękuję bardzo.  
Faktycznie te kwestie czystości powietrza trochę są teraz rozczłonkowane. To znaczy 
rozczłonkowane czy zintegrowane, to zależy od perspektywy, tak, bo z drugiej strony mamy 
biuro, które aktywnie zajmuje się pozyskaniem funduszy, co myślę, że docelowo jest 
dobrym rozwiązaniem. Kilka pytań dotyczących, tzn. z jednej strony cieszy mnie, że ten 
wykres cały czas spada, jeżeli chodzi o aglomerację trójmiejską. Dwa pytania. Jedno 
dotyczące nadzorowanego przez państwa ARMAAG-u, takie techniczne, mianowicie kiedy 
przewidywane jest otwarcie stacji na Gdańsku Południe, bo tutaj zdradzę trochę posiadając 
wiedzę jako członkini rady nadzorczej tej fundacji, że ta stacja poza zlikwidowaną stacją 
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właśnie na południu Gdańska służącą pomiarowi pyłów zawieszonych tak zwanych, ma też 
badać odory, co jest bardzo istotnym oczekiwaniem, jeżeli chodzi o mieszkańców. Zresztą 
jest tak zlokalizowana, że jeżeli Szadółki cokolwiek zaczną wypuszczać, to na pewno 
wychwyci, bo to ma być w rejonie szkoły podstawowej nr 6, więc tutaj, jeżeli pan ma jakieś 
konkretniejsze informacje, wiem, że tj. w ramach projektu, który ma być domknięty do 
końca roku. Kiedy ta stacja zacznie działać, kiedy będziemy mogli widzieć jej odczyty?  
 
Druga sprawa tj. pytałam przed wakacjami pana dyrektora Sadłowskiego, jak państwo 
obserwują w ogóle zainteresowanie, optykę mobilizacji mieszkańców dotyczących wymiany 
źródeł ciepła? Mam świadomość, że troszeczkę gdzie indziej leży teraz zbieranie informacji 
na ten temat, ale zakładając, że państwo wspólnie pracują nad programem operacyjnym i 
nad aktualizacją dokumentów, o których pan wspominał ta wiedza też jest, mianowicie, czy 
mieszkańcy się mobilizują, bo tak naprawdę te terminy wyznaczone uchwałą Sejmiku, no 
już pukają do naszych drzwi. Rozumiem, że ta deklaracja dotycząca źródła ciepła, którą 
mieliśmy składać, bodajże półtora roku temu troszeczkę nam więcej wiedzy dostarczyła, 
chociaż zdaje się nie było sankcji karnych za brak dostarczenia tej wiedzy i tu mamy pewną 
płynność danych. Ale mówiąc krótko, co państwo wiedzą na ten temat i czy państwo 
obserwują jakieś tendencje w tym zakresie? 
 
Pan Tomasz Hoppe – Kierownik Referatu Klimatu w Wydziale Środowiska  
Odnośnie do pierwszego pytania. Pani dyrektor Bielawska zapewniała mnie, że w IV 
kwartale otwiera stację i będziemy mieli również monitoring odorów, więc mam nadzieję, 
że w listopadzie, grudniu to się ziści.  
 
Odnośnie do zaangażowania. Dzisiaj rozmawiałem z Joanną, która obsługuje mieszkańców, 
mówi, że jest zainteresowanie, większe niż było w zeszłym roku. Nie potrafię teraz  
powiedzieć jak to wygląda na liczbach, musiałbym tę informację od Niej otrzymać, ale też 
rozmawialiśmy dzisiaj na ten temat, że jest, ale powinno być jeszcze większe, żebyśmy 
zdążyli. Odnośnie do ostatniego pytania.  Jest system taki jaki jest, próbujemy wyciągnąć, 
pracować na nim, miejmy nadzieję, że zdążymy. 
 
Przewodnicząca Anna Golędzinowska 
Nie tylko ze względu na terminy i na ewentualne sankcje, no ale przede wszystkim ze 
względu na zdrowie naszych mieszkańców. Może faktycznie uzupełniając ten temat zwrócę 
się do Biura Energetyki, że może podsumowując program na koniec roku dostarczyli 
Komisji też takie dane jak skala zjawiska wygląda, na ile obserwujemy postęp i jak to się ma 
do tak naprawdę wspomnianej przeze mnie skali potrzeb.  
 
Z mojej strony bardzo dziękuję. Czy państwo radni mają jakieś pytania? Zgłoszeni do 
dyskusji pani radna Błaszczyk, radny Skarbek i radny Jaroszewicz, bardzo proszę. 
 
Radna Kamila Błaszczyk – członek Komisji 
Właściwie troszeczkę podobne miałam pytanie do pani przewodniczącej Golędzinowskiej, 
ale może jednak mamy taką wiedzę już na ten moment, bez pytania Biura Energetyki. Ile 
jeszcze czeka mniej więcej orientacyjnie w Gdańsku pieców do tej wymiany? Jaka to jest w 
ogóle skala, bo jeżeli mówimy tutaj o rzędu 150 wniosków, to pytanie, w tym tempie kiedy 
byśmy to zakończyli? 
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Pan Tomasz Hoppe – Kierownik Referatu Klimatu w Wydziale Środowiska  
Musiałbym to sprawdzić, bo nie wiem, już od półtora roku nie pracuję na tych danych, więc 
nie będę państwa tutaj też w błąd wprowadzać. 
 
Radny Mateusz Skarbek – członek Komisji 
Pytanie o odory. Jaki wpływ, czy możemy zbadać to, czy będziemy mieli narzędzia do 
zbadania, jaki wpływ na jakość powietrza w Gdańsku mają gminy ościenne, zwłaszcza 
poziom zanieczyszczenia tuż za rogatkami Gdańska wydaje się mieć wpływ na to co się w 
Gdańsku dzieje, bo ta emisja jest i przecież ona nie kończy się w magiczny sposób wraz z 
granicami miasta, a można to wyczuwać w sezonie zimowym, jesiennym na Kaszubach 
wjeżdżając konkretnie do miast, to po pierwsze. Jeśli chodzi o te odory, to myślę, że tą 
sytuację należałoby w jakiś sposób jednak w kontekście jakości przedstawiać. Tego nie 
można jakby rozróżnić, tzn. jakość powietrza, to jakość powietrza, czystość powietrza 
owszem, to są zanieczyszczenia. Jeżeli mówimy o jakości powietrza, to musimy stanąć w 
prawdzie, że od dłuższego czasu mamy nierozwiązany problem, oczywiście on ewaluuje, ale 
jest nierozwiązany i powinniśmy o tym po prostu mówić i wydaje mi się, że to jest bardzo 
istotne.  
 
Przewodnicząca Anna Golędzinowska 
Zgadzam się jak najbardziej, że nie tylko to co wymaga od nas ustawa, te minimum, ale 
kwestie całościowe jakości powietrza powinny być brane pod uwagę i jej poprawy. Bardzo 
proszę o odpowiedź. 
 
Pan Tomasz Hoppe – Kierownik Referatu Klimatu w Wydziale Środowiska  
Może odnośnie do pierwszego pytania, czyli wpływu na jakość powietrza gmin ościennych. 
Nie robiliśmy takiego modelowania. Takie modelowanie tj. dobre paręset tysięcy złotych, 
żeby wykonać to dla całego miasta. Nie widzieliśmy w tej chwili, jeżeli państwo, też od tego 
jest forum, też rozmawiamy tutaj, że państwo widzą taką potrzebę, możemy się rozejrzeć w 
tej sytuacji, ale wyniki na naszych stacjach pokazują, że nie ma w tej chwili potrzeby 
badania jakiegoś głębszego tego przepływu powietrza z gmin ościennych. Tak jak mówię, 
takie badania tj. paręset tysięcy złotych. Pytanie, czy w tej chwili jest taka potrzeba? Po 
wynikach na  stacji widzimy, że nie, ale jesteśmy otwarci.  
 
Radny Mateusz Skarbek – członek Komisji 
Nie będę się upierał, że powinniśmy z miejskich pieniędzy to badać, natomiast w sposób 
absolutnie organoleptyczny można stwierdzić, że wyjeżdżając poza granice Gdańska w 
kierunku Kaszub, miasto takie jak Stężyca, Kartuzy, Kościerzyna, Żukowo, że ten poziom 
zanieczyszczeń jest wyczuwalny nosem po prostu. I nie jestem specjalistą w tym zakresie, 
ale wydaje mi się, że w zależności od migracji jakiś tam wiatrów, no to zanieczyszczenia 
muszą się w jakiś sposób przedostawać i może tj. poziom samorządu województwa, jakieś 
koordynowanie tego w większym zakresie, natomiast, no to jest ciekawa rzecz. Nie 
upierałbym się, że to musimy my jako miasto płacić paręset tysięcy złotych, żeby badać. Tu 
też nie chodzi o stygmatyzowanie tych gmin ościennych, tylko szukanie rozwiązań dla 
naszych mieszkańców. 
 
Pan Tomasz Hoppe – Kierownik Referatu Klimatu w Wydziale Środowiska  
To znaczy, przepraszam, źle się zrozumieliśmy, bo myślałem, że panu chodzi o takie duże 
modelowanie, żeby gdzieś tam pobadać, jaki to może mieć wpływ na jakość powietrza. 
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Nasze wyniki, które dostajemy kwartalne z ARMAAG-u mają komentarz taki, że jest ta 
analiza powietrza, z której strony co napływa, widać, że te gminy ościenne też mają wpływ 
na to co się dzieje na naszych wynikach i na naszych stacjach. Całe szczęście, nie dochodzi 
do jakichś poważnych przekroczeń, takich żebyśmy musieli wszczynać jakieś alarmy. Na 
razie wszystko, całe szczęście jest w porządku. Co do odorów. Zobaczymy co nowa stacja, 
co nam nowe badania pokażą. Miejmy nadzieję, że w końcu się uporamy z tym problemem, 
który gdzieś tam nas męczy wszystkich. 
 

Przewodnicząca Anna Golędzinowska 
Mnie tylko naszła taka refleksja, że te gminy są zobowiązane do realizacji tej samej uchwały 
sejmikowej, tak? Oczywiście mam świadomość pewnych trudności infrastrukturalnych, że 
są tereny gdzie np. centralnego ogrzewania nie ma i nie będzie, dokładnie tak, a z drugiej 
strony też powiedzmy ta społeczna czujność, mówiąc otwartym tekstem, donoszenie przez 
sąsiadów, że powiedzmy ktoś używa substandardowych źródeł ogrzewania, no jest 
mniejsza, tak, więc jest to skala ciekawa. Myślę, że też stąd tutaj jak najbardziej wpisując się 
w tezę kolegi radnego, obszar metropolitalny jest aktywny w tym zakresie i wiem, że jeżeli 
chodzi też o nową perspektywę unijna jakieś projekty są. Nie znam szczegółów, ale jakiś 
projekty są przygotowywane, żeby też mobilizować tych naszych sąsiadów, ten nasz tzw. 
obwarzanek, żeby tam jakość powietrza się sukcesywnie poprawiała. Proszę radny 
Jaroszewicz. 
 

Wiceprzewodniczący Waldemar Jaroszewicz 
Też mam pytanie związane z monitoringiem. Jeśli chodzi o te czujniki odorowe. One mają 
być jak rozumiem zainstalowane na południu Gdańska. Czy one mogą być również 
zainstalowane tam, gdzie np. mieszkańcy dosyć mocno narzekają, jeśli chodzi o spalarnię w 
porcie. Tam jest oczywiście duży problem, bo to jest spalarnia komercyjna, w związku z tym 
ona ma obowiązek utylizacji odpadów portowych, ale sprowadza różne dziwne rzeczy, z 
historii wiemy. I pytanie jak wygląda monitoring tej spalarni, bo co jakiś czas rzeczywiście 
mieszkańcy alarmują, że z tej spalarni odór się jednak wydobywa. I myślę, że tam z jakąś 
większą czułością powinno się podejść do tej spalarni, albo zmienić zasady, bo wiem, że 
tam się kończy dzierżawa. Nie wiem jaki jest planowany dalszy los tej spalarni, ale myślę, że 
zabezpieczenie obowiązku odprowadzania, czy utylizacji odpadów portowych, czy ze 
statków, to jest jedna rzecz. Druga sprawa, to co do tej spalarni się sprowadza? 
 

Pan Tomasz Hoppe – Kierownik Referatu Klimatu w Wydziale Środowiska  
Tutaj musiałbym sprawdzić jaka jest wydana decyzja o środowiskowych uwarunkowaniach 
na spalarni, bo szczerze powiem, to nie wiem. Nam spalarnia jako takich wyników nie 
przekazuje. Musiałbym to sprawdzić po prostu, bo nie wiem. 
 

Wiceprzewodniczący Waldemar Jaroszewicz 
Bo nie sprawdzamy, tzn. tylko bazujecie na danych ze spalarni, tak? 
 
Pan Tomasz Hoppe – Kierownik Referatu Klimatu w Wydziale Środowiska  
Bazujemy na danych naszych stacji pomiarowych. Jeżeli jest jakiś problem, to wysyłamy 
Straż Miejską, bądź zlecamy jakieś dodatkowe badania. Tutaj nasz monitoring jest dosyć 
zaawansowany. 
Wiceprzewodniczący Waldemar Jaroszewicz 
Czy odory też? 
 

Pan Tomasz Hoppe – Kierownik Referatu Klimatu w Wydziale Środowiska  
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Nie, odory nie. Z odorami jest taki problem, że odory nie są w Polsce normowane, więc 
tutaj nawet jak byśmy coś widzieli, że jest przekroczone, to nie mamy … 
 

Przewodnicząca Anna Golędzinowska 
… nie mamy podstawy prawnej, żeby tak naprawdę jednostkę inną niż miejska 
mobilizować, bo jednostkę miejską możemy jakoś mobilizować. 
  

Pan Tomasz Hoppe – Kierownik Referatu Klimatu w Wydziale Środowiska  
Dokładnie. 
 

Przewodnicząca Anna Golędzinowska 
Miałabym prośbę. Jeżeli uda się troszeczkę więcej informacji, tutaj odpowiadając na pytanie 
radnego Jaroszewicza, po naszym posiedzeniu zgromadzić, to prosilibyśmy o przesłanie do 
wiadomości Komisji. 
 

Pan Tomasz Hoppe – Kierownik Referatu Klimatu w Wydziale Środowiska  
Jutro sprawdzę jak wygląda decyzja i jakie dane gromadzi spalarnia i jakie są przekazywane 
do nas. 
 

Przewodnicząca Anna Golędzinowska 
Dziękuję bardzo. Czy są jeszcze jakieś pytania do pana kierownika? Nie widzę, w związku z 
tym bardzo dziękuję, dołączam się do zaproszenia na piątkowe wydarzenie. Warto też 
podkreślić, ponieważ państwo prowadzicie to w formie takich deliberatywnych paneli, 
natomiast to nie jest tak, że jeżeli ktoś nie uczestniczył w I edycji, w razie czego proszę mnie 
skorygować, to nie może się zapisać na tegoroczną. Tutaj państwo jesteście otwarci. 
 

Pan Tomasz Hoppe – Kierownik Referatu Klimatu w Wydziale Środowiska  
Oczywiście zapraszamy wszystkich. Przed każdym rozpoczęciem pracy w grupie jest krótkie 
wprowadzenie, wszystkie materiały udostępniamy wcześniej. Nie ma problemu, jeżeli 
kogoś nie było na pierwszym i drugim forum, spokojnie znajdzie sobie miejsce na trzecim.  
 

PUNKT – 6. 
Sprawy bieżące, wolne wnioski, korespondencja. 
 
Przewodnicząca Anna Golędzinowska 
Dziękuję bardzo i właściwie w tym miejscu przeszliśmy w sposób płynny do spraw 
bieżących i korespondencji jednocześnie. Czy państwo radni mają tutaj w tym punkcie coś 
do dodania? Nie widzę. W związku z tym bardzo dziękuję, zamykam 55 posiedzenie Komisji 
– godz. 17:20.   

Przewodnicząca 
Komisji Zrównoważonego Rozwoju  

Rady Miasta Gdańska 
 

/-/ Anna Golędzinowska 
Protokół sporządziła: 
 
/-/ Elżbieta Wajs-Deyck 
Główny Specjalista 
W Biurze Rady Miasta Gdańska 


